

**Рождественское послание**  
**ИЛАРИОНА,**  
**Митрополита Восточно-Американского и Нью-Йоркского,**  
**Первоиерарха Русской Зарубежной Церкви.**

Движимый самыми глубокими чувствами братской любви и радости духовной о Родившемся в Вифлееме Спасителе мира, приветствую братьев-архипастырей, духовенство, монашество и всех верных чад Русской Зарубежной Церкви с великим и священным праздником Рождества Христова!

Благословенная Рождественская ночь!

В эту святую ночь смиренно сошел на землю Сын Божий, родившись в убогой Вифлеемской пещере. Он принес весть о спасении всего человечества и Своим примером скромности и жертвенности указал нам путь к вечному блаженству. Ангелы славословили Рождество Христово, воспевая: «Слава в вышних Богу и на земли мир, в человецех благоволение» (Лк. 2, 14). И вся земля, внимая этому дивному пению, стала как-бы храмом и алтарем, где невидимо совершалось необычайное Богослужение, во время которого гимны небесного мира сливались с молитвами исстрадавшегося человечества.

В наши беспокойные дни, когда столь пронзительно звучат Евангельские заветы терпения, смирения и братолюбия, мы являемся свидетелями братских междоусобиц, жестоких гонений на христиан, всякого рода политических страстей и общественных разногласий. Сердце каждого человека содрогается при мысли об этих великих бедствиях. Невольно, при виде всего этого, мы задаемся вопросом: так ли мир должен почитать своего Бога, Творца и Спасителя? Посему, празднуя это священное событие, вознесем свои молитвы о братском единении и взаимопонимании, о терпении и взаимном уважении в обществе, о мире между народами. Объединимся в эти дни в храме, оставим, хоть на время, наши земные заботы и огорчения, принесем Богомладенцу горячую веру, спасительную надежду и наполним нашу жизнь христианскими добродетелями.

Вступая в Новый 2017 год и размышляя о смирении Бога, ставшего Человеком, невольно вспоминаю образ кротости Святейшего Патриарха Тихона. Сто лет тому назад, после избрания на Всероссийском Поместном Соборе, он смиренно воспринял деревянный посох Первосвященителя Московского Петра. Обратим наш взор к образу святителя-исповедника, вместе со всей Русской Церковью восшедшего на скорбную Голгофу страданий и унижений! В те страшные годы открылся особый сонм мучеников за веру, прошедших сквозь огонь и воду, испытавших поругание и раны, узы и темницу, от них же многие «побиени быша, претрени быша, убийством меча умроша, не приемше избавления, да лучшее воскресенье улучат» (Евр. 11, 35-37). В подвигах Святейшего Патриарха Тихона и мучеников XX века выразилась глубочайшая любовь к Богу и ближнему и, вместе с тем, беспредельная преданность воле Божией. Пусть жертвенный подвиг мучеников, пострадавших в годы безбожных гонений, будет примером веры и благочестия не только для нас, но и для всех православных христиан!

Мысленно лобызая священные Вифлеемские ясли, будем благоговейно молить Богомладенца о том, чтобы нынешний XXI век, в отличие от минувшего, был временем созидания дела церковного и обращения людей к Богу, чтобы семена, заложенные страданиями Новомучеников и Исповедников Российских, продолжали приносить обильные плоды веры, надежды и любви в сердцах человеческих. Будем молить Его о даровании нам душевного мира и истинно христианской жизни, чтобы быть для тех, кто находится рядом с нами, «светом миру» (Ин. 8, 12) и «солью земли» (Мф. 5, 13).

**С любовью о Господе Родившемся,**

*+ Иларион*

**+ИЛАРИОН,**

**Митрополит Восточно-Американский и Нью-Йоркский,  
Первоиерарх Русской Зарубежной Церкви.**

**Рождество Христово 2016/2017**

**Nativity Epistle of  
HILARION,  
Metropolitan of Eastern America and New York,  
First Hierarch of the Russian Orthodox Church Outside of Russia**

Moved by the most profound feelings of fraternal love and joy for the Savior of the World born in Bethlehem, I congratulate the archpastors, clergymen, monastics and all the faithful flock of the Russian Church Abroad on this great and holy feast of the Nativity of Christ!

O, blessed Nativity night!

On this holy night, the Son of God meekly descended to Earth and was born in a humble Bethlehem cave. He brought news of the Salvation of all mankind, and by His example of humility and self-sacrifice pointed the way to eternal blessedness. The angels praised the Birth of Christ with the words, "Glory to God in the Highest, peace on Earth and good will toward men!" (Luke 2:14). The whole world, heeding this wondrous song, became a form of temple and altar, where a unique Divine service was invisibly being performed, during which divine hymns from the heavenly abodes merged with those of suffering humanity.

In our troubled days, when the Gospel commandments of patience, humility and brotherly love resound with particular force, we bear witness to internecine strife, brutal persecution of Christians, all forms of political fervor and social discord. The human heart races at the mere thought of these great tribulations. We cannot help but pose the question: is this how the world is to honor its God, its Creator and Savior? As we celebrate this holy event, let us lift up our prayers for brotherly unity and understanding, for patience and mutual respect within society, and for peace among nations. Let us unite in our churches during these days, leaving aside at least for a while our earthly cares and troubles, let us offer the God-Child our fervent faith and hope in salvation, let us fill our lives with Christian virtues.

As we enter the new year of 2017, I ponder the humility of God Who became Man and cannot help but remember the humility of His Holiness Patriarch Tikhon. One hundred years ago, after his election at the All-Russian Local Church Council, he meekly accepted the wooden staff of the Primate of the See of Moscow, Metropolitan Peter. Let us turn our attention to the image of this holy hierarch-confessor, who together with the entire Russian Church ascended the Golgotha of sorrows and humiliation! In those horrifying years, a special host of martyrs for the faith rose up, passing through fire and water, enduring abuse and injury, chains and imprisonment, "tortured, not accepting deliverance; that they might obtain a better resurrection" (Hebrews 11:35). In the spiritual achievements of His Holiness Patriarch Tikhon and the martyrs of the 20<sup>th</sup> century, a profound love for God and neighbor was revealed, and also unlimited devotion to the Will of God. May the self-sacrificial *podvig* of the martyrs who suffered in the years of godless persecutions serve as an example of faith and piety not only for us, but for all Orthodox Christians!

As we noetically kiss the holy manger of Bethlehem, let us piously pray to the Divine Child that this 21<sup>st</sup> century, in contrast to the last one, will be a time of building the Church and of mankind

turning to God, that the seeds sown by the suffering of the Holy New Martyrs and Confessors of Russia will continue to bring forth abundant fruits of faith, hope and love in human hearts. Let us pray to Him that He grant us spiritual peace and true Christian life, so that we would be to our neighbors a “light of the world” (John 8:12) and the “salt of the earth” (Matthew 5:13).

With love in the Incarnate Lord,

+ *Hilarion*

+HILARION,

Metropolitan of Eastern America and New York,

First Hierarch of the Russian Orthodox Church Outside of Russia

Nativity of Christ, 2016/2017.